

**ИНСТИТУТ ВОСТОКОВЕДЕНИЯ**  
РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК



**РОССИЯ и ОКЕАНИЯ:  
НОВЫЕ ВЫЗОВЫ и ПЕРСПЕКТИВЫ.  
К 50-летию установления  
дипломатических отношений между  
Российской Федерацией и  
Республикой Фиджи**



Москва  
2024

УДК 327(5)

ББК 63.3(8)

P76

*Рекомендовано к печати*

*Ученым советом Института востоковедения РАН*

Ответственный редактор и редактор-составитель:

к.и.н. Е. М. Астафьева, ФГБУН ИВ РАН

Рецензенты:

д.и.н. Н. Ю. Маркушина, СПбГУ

к.и.н. Е. В. Кочеткова, ФГБУН ИВ РАН

**Россия и Океания: новые вызовы и перспективы. К 50-летию установления дипломатических отношений между Российской Федерацией и Республикой Фиджи: сборник материалов конференции / Ин-т востоковедения Росс. акад. наук [отв. ред. Е. М. Астафьева]. – Москва: ИВ РАН, 2024 – 370 с.**

ISBN 978-5-907846-67-8

В сборнике представлены приветственные речи и полные тексты отдельных научных докладов международной научной конференции «Россия и Океания: новые вызовы и перспективы», приуроченной к 50-летию установления дипломатических отношений между Российской Федерацией и Республикой Фиджи, которая состоялась 30 января 2024 г. в Санкт-Петербурге.

*Публикация осуществлена при поддержке  
Офиса Почетного консула Республики Фиджи  
в Санкт-Петербурге*

УДК 327

ББК 63.3(85)

ISBN 978-5-907846-67-8

© Коллектив авторов, 2024

© ФГБУН ИВ РАН, 2024

**INSTITUTE OF ORIENTAL STUDIES**  
RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES



**RUSSIA and OCEANIA:  
NEW CHALLENGES and PROSPECTS.**

**On the 50th Anniversary of  
Establishment of Diplomatic Relations  
between the Russian Federation  
and the Republic of Fiji**



Moscow  
2024

*Recommended for publication by  
the Academic Board of the Institute of Oriental Studies  
of the Russian Academy of Sciences (IOS RAS)*

Editor-in-chief and compiling editor:  
*E.M. Astafieva*, PhD (History), IOS RAS

Reviewed by:

*N.Yu. Markushina*, ScD (Politology), St. Petersburg State University  
*E.V. Kochetkova*, PhD (History), IOS RAS

Russia and Oceania: New Challenges and Prospects. On the 50th Anniversary of Establishment of Diplomatic Relations between the Russian Federation and the Republic of Fiji: Conference Proceedings / Institute of Oriental Studies, RAS. E. M. Astafieva (ed.). Moscow: IOS RAS, 2024 – 370 p.

ISBN 978-5-907846-67-8

The book includes welcome speeches and full texts of certain papers of the International Scientific Conference “Russia and Oceania: New Challenges and Prospects” dedicated the 50th anniversary of diplomatic relations between the Russian Federation and the Republic of Fiji. The Conference was held on 30 January 2024 in St. Petersburg.

*The publication is funded by the Office of the Honorary Consul of the Republic of Fiji in St. Petersburg*

# СОДЕРЖАНИЕ

<b>Предисловие.....</b>	11
<b>ПРИВЕТСТВЕННЫЕ ВЫСТУПЛЕНИЯ</b>	
<b>Ханин Филипп Григорьевич</b>	
Почетный консул Республики Фиджи в Северо- Западном регионе Российской Федерации	
.....	25
<b>Запевалов Владимир Васильевич</b>	
Посол по особым поручениям, Представитель МИД РФ в Санкт-Петербурге .....	27
<b>Павловский Алексей Викторович</b>	
Чрезвычайный и полномочный Посол России в Австралии, по совместительству в Республике Фиджи, Республике Вануату, Республике Науру и Тувалу .....	29
<b>Кузнецов Владимир Валерьевич</b>	
Директор Информационного центра ООН в Москве .....	32
<b>Веселова Людмила Сергеевна</b>	
Доцент НИУ «Высшая школа экономики» в Санкт-Петербурге .....	35
<b>Лебедева Екатерина Николаевна</b>	
Вице-президент Союза «Санкт-Петербургская ТПП»	
.....	37
<b>Камал Четти</b>	
Генеральный директор INVESTMENT FIJI	
.....	39
<b>НАУЧНЫЕ ДОКЛАДЫ</b>	
<b>Ханин Филипп Григорьевич</b>	
Почетный консул Республики Фиджи в Северо- Западном регионе Российской Федерации	
Дипломатия малых островных государств на примере внешней политики Республики Фиджи в 2006–2024 годах .....	42

<b>Пале София Евгеньевна</b> старший научный сотрудник ИВ РАН	
<b>Астафьева Екатерина Михайловна</b> старший научный сотрудник ИВ РАН	
Фрэнк Банимарама – «отец фиджийской нации»	63
<b>Гарин Артём Алексеевич</b> заведующий Лабораторией цифровых исследований современного Востока ИВ РАН	
Интегрируя цифровые инструменты в востоковедение: поиск перспективных направлений для сотрудничества	
России и Фиджи .....	94
<b>Соломатина Наталия Николаевна</b> заведующий сектором рисунка XVIII – начала XX века Государственного Русского музея	
Художник П. Н. Михайлов — участник кругосветной экспедиции Ф. Ф. Беллинсгаузена и М. П. Лазарева 1819 — 1821 годов.	
Экспедиция на архипелаге Фиджи .....	110
<b>Антошин Алексей Валерьевич</b> профессор УрФУ	
Острова Фиджи в 1940-е – 1980-е гг.: реальность и образ в сознании советских людей .....	126
<b>Миклухо-Маклай Николай Николаевич</b> руководитель Центра изучения ЮТР ИВ РАН	
Научная дипломатия и ее влияние на развитие связей между Российской Федерацией, Папуа – Новой Гвинеей и странами Южных Морей.....	143
<b>Лебедева Арина Александровна</b> научный сотрудник МАЭ РАН	
Экспедиции в Океанию в 2012, 2013 и 2017 гг.....	163
<b>Сура Роман Сергеевич</b> Помощник Почетного консула Республики Фиджи в Северо-Западном регионе Российской Федерации	
Российская Федерация – Республика Фиджи (1974 – 2024).....	184

## TABLE OF CONTENTS

<b>Foreword .....</b>	201
-----------------------	-----

### WELCOME SPEECHES

#### **Dr. Philipp G. Khanin**

Honorary Consul of the Republic of Fiji in the North-West Region of the Russian Federation .....	214
---	-----

#### **Vladimir V. Zapevalov**

Ambassador at large, Representative of the Russian Ministry of Foreign Affairs in St. Petersburg .....	216
---	-----

#### **Alexey V. Pavlovsky**

Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of Russia to Australia, concurrent to the Republic of Fiji, Republic of Vanuatu, Republic of Nauru, and Tuvalu.....	218
--	-----

#### **Vladimir V. Kuznetsov**

Executive Director of the UN Information Center in Moscow.....	220
---	-----

#### **Ludmila S. Veselova**

Assistant Professor at HSE University— St. Petersburg.....	223
---	-----

#### **Ekaterina N. Lebedeva**

Vice-President of the Union “St. Petersburg Chamber of Commerce and Industry” .....	225
--	-----

#### **Kamal Chetty**

CEO of INVESTMENT FIJI .....	227
------------------------------	-----

### SCIENTIFIC SPEECHES

#### **Dr. Philipp G. Khanin**

Honorary Consul of the Republic of Fiji in the North-West Region of the Russian Federation	
<b>Diplomacy of Small Island States</b>	
<b>Exemplified by the Fiji's Foreign Policy</b>	
in 2006-2024.....	229

<b>Dr. Sofia E. Pale</b>	
Senior Researcher at IOS RAS	
<b>Dr. Ekaterina M. Astafieva</b>	
Senior Researcher at IOS RAS	
Frank Bainimarama as the “Father of the Fijian Nation” .....	247
<b>Dr. Artem A. Garin</b>	
Head of the Digital Research Laboratory of Contemporary East Institute of Oriental Studies of the RAS	
Integrating Digital Tools into Oriental Studies: Searching for Promising Areas of Cooperation between Russia and Fiji .....	274
<b>Natalia N. Solomatina</b>	
Head of the Department of the XVIII - early XX century's Graphics of the State Russian Museum	
Painter P.N. Mikhailov as a Participant of the F. Bellingshausen and M. Lazarev's Overseas Expedition in 1819–1821. Expedition to the Fiji Islands .....	288
<b>Dr. Alexey V. Antoshin</b>	
Professor of the Ural Federal University	
The Fiji Islands in 1940s — 1980s: Reality and Image in Minds of Soviet People .....	303
<b>Nickolay N. Miklouho-Maclay</b>	
Head of the Centre for South Pacific Region Studies at IOS RAS	
Science Diplomacy and Its Impact on Relations between Russia, Papua New Guinea, and the South Pacific States .....	318
<b>Dr. Arina A. Lebedeva</b>	
Researcher of the Museum of Anthropology and Ethnography (MAE) at RAS	
Expeditions to Oceania in 2012, 2013, and 2017 .....	337
<b>Roman S. Sura</b>	
Assistant to the Honorary Consul of the Republic of Fiji in the North-West Region of the Russian Federation	
The Russian Federation and the Republic of Fiji (1974 – 2024).....	359